
• 

Пропонуємо розмову за круглим столом, проведену редакосією 

журналу "Кіно-Театр" і радіостан•~ією "Ярославів вал". В 
обговоренні злободенвих проблем украінського кіно і криt·ики 

беруть участь: режисер студії "Укртелефільм", лауреат Державвої 

премії Украіни імені Т.f.Шевчеика Олег Бійма, кіноактор, лауреат 

міжвародних кінофестивалів Тарас Денисенко, кореспондент ~ 

радіостан•~іі "Ярославів вал" Валерія Семенюк, голов редактор І І ~ І ~ 

журналу "Кіно-Театр" Лариса Брюховецька, кореспонденти "Кіно
Театру" Олена Левченко та Наталя fлінка. 

Олег Бійма. Сьогодні всі скар

жаться на кризовий стан в україн-
• • 

ському юно, на нестачу кошnв, 

на всілякі негаразди. А я вважаю, 
• •• • 

ЩО СЬОГОДНі В украіНСЬКОму ЮНО 

триває накопичення сил перед но-

вим ривком. Мені здається, що в 

цьому контексті цікавою є робота 

журналу "Кіно-Театр" . Він не об-. -
межується констатацією: в укра.t-. .. 
нському кtно криза, укра1нське 

. кіно вмирає . Журнал шукає і зна-

• 

ходить те, що відбувається по
зитивного. Знаходкrь і дуже umя

хетно це подає. Без реверансів, 
без завдатків: ми, мовляв, роби-

• • 
мо крок назус ....... r-рtч, 1 автор, в свою 

чергу, відповість так само кро-

• 



• 

ком вперед. Цікавий мені цей 

журнал і тим, що на його сто
рінках український кінематограф 

не відірваний від світового про

цесу. Не відірваний від подій, які 
відбуваються в світі. Ведеться 

серйозний аяаліз, ким ми є у світі, 

в Євроnі, nринаймні, адже ми 
євроnейська країна. Ніколи рані-

•• • 
ше украІнеью :журнали не розг-

лЯдали саме так наш кіноироцес. 

Погляд цей дуже зацікавлений. 
Аnже ми можемо самі себе хва
лити, любити, милуватися собою 

і буrи ким завrодно, але якщо є пев
на дистанція, тобто є погляд збоку і 

дуже розумний, зацікавлений, тоді 

є і певна панорама: як ми себе в цьо

му контексті відчуваємо, як у ньому 

відбуваємося. 

• 

Валерія Семенюк. Це можливо 
великою мірою завдяки зцанням 

мов, які мають автори. Дуже 
цікаві в журналі передруки із за

рубіжних вилань. 

Лариса Брюховецька. Сьогодні 
ми nрацю над журналом поєдцує

мо з боротьбою за виживання, 
нам ніби не до осмислення nерс
nеКТйви. А я хотіла б сказати саме 

про це. Довкола нашого журналу 
0 V V 

гуртується ци<авии авторськии ко-

лектив. І не тільки вже сформо
ваних критиків та уч:ених, а й 

молодих. Окрім присутніх туr на-
• 

ших коресnондентtв, згадаю ще 

бакалавра НаУКМА Надію Міро

шниченко, студентів Інетrу Гри
ньок, Анелю Польщак, Ларису 
Човнюк. Публікуються аспіранти 
Інституту літератури (Анжела 

Матющенко, Олена Нестерак) , 
єтуденти Київського університе
ту імені Т.Шевченка (Ольга Брю

ховеuька, Максим Буткевич), 
Київського інСТWІУІУ театрального 
мистецтва (Дмитро Десятерик, 
Богдана Бойко, Ольга Ваганова}. 
І пишуть вони як про мистецтво 

українське, так і про зарубіжне . 
• 

Адже цього раніше в нас не nо-

требувалося, тому що світовий 
театральний і кіноnроцес просте

жувщзся в іншому місці, дослід

ники зарубіжного мистецтва зо- . 
середжувалися в Мос~і - вони 

їздили на міжнародні фестивалі, 

були в курсі справ, а до нас це 

долинало опосередковано, через 
• 

, 

їхню періодику та монографії. 

А сьогодні нам треба само
стійно входити у світовий процес, 

оцінювати як класику, так і су-
• • 

часн1 твори, орІєнтуватися в за-

рубЬкн~виданнях,міжнародних 

фестивалях. І я дуже ціную тих 
молодих людей, які мають відчут
тя мистецтва і можуrь це відчут

тя висловити. Твори кіно вони 

можуть аналізувати ще й завдяки 
добрим знанням класичної і су
часної філософії та культурології. 

Олена Левченко. Я хочу при

єднатися до слів Олега Івановича 
про те, що існує дуже глибокий 

закон культури, який дає нам 

підстави для оптимізму. Адже 

Олег Іванович зняв свій серіал 
"Острів любові" всупереч еконо

мічним негараздам. Так само і ми 
о ' V 

випускаємо сьогоднІ некомерцtи-

ний журнал всупереч економічній 

логіці. Те, що з'явився наш жур-
• 

нал, що випушені фільми Олега 

Івановича, підтверджує існування 
' . .. 

ЯКИХОСЬ іНШИХ ЗаКОНІВ, ЯКОІСЬ 
• •• • • 
иnuоtлоnки,яказмушуєокре~ 

людей діяти всуnереч здоровому 

глузду. Коли ми починали жур
нал, нашим завданням було об'є

днати авторів кіно і глядачів. 'То
му що в Україні завжди існувала 

дистанція між глядачем фільмів і 
тими людьми, які їх виробляють. 

Справа в тому, що останнім ча-
• • 

сом КіНО взагал1 почало втрачати 

функцію комунікативного висло

ву, функцію діалогу. Дуже помітну 
• 

роль у цьому негативному процес1 

відіграє низькопробна ко мерцій-
• 

на продукцІЯ, переважно амери-

канська, "мильні опери" і т.д. 
Нашим завданням було -.в міру 

сил і можливостей пояснювати ue, 
нам~тися розібратися у цих про-

• • 
цесах 1 дшитися цим з читачами. 
Тоді ми і гадки не мали, що змо-

•• • • 
жемо виrжджати на МіЖНароднІ 

кінофестивалі. Але життя журна

лу склалося так, що у нас з' яви

лася така можливість. І не лише 
виїжджати, а й одержувати квал

іфіковані пояснення, допомогу, 
• 

консультацІю саме з розвитку 
• •• • •• 

СВІТОВОГО КІНОПроцесу, СВ1ТОВО1 
• • ••• 

ЮНОlндуСтрll. 

Валерія Семенюк. Ці поїздки 

відбуваються, мабуть, не за ті 

кошти, які ви встигли заробити, 
а насамперед завдяки контактам , 

які зав' язалися після виходу жур
налу. 

Олена Левченко. Звичайно. 
Ніяких коштів журнал ще не за
робив. 

Валерія Семенюк. Я нещодав
но була присуrня на засіданні ред-

••• • • 
колегн 1 зрозумша, що для вас 
проблема адресності важлива. Як 
вижити сьогодні некомерційному 

• • 
журналовІ, коли tснує така нава-

ла комерційної друкованої про-... ~ 

дукцн , яка, скаЖІмо так, значно 

легша д;rя сприйня·Ітя? Все-таки , 

на кого ви розраховуєте? І чи не 
доведеться журналові йти на ком

про міси? 

Олена Левченко. Ми розрахо
вуємо не на окремих читачів, а 

на те, що в кожній людині є різні 

сторони і в процесі життя одні з 
• • 

них вшключаються, як сьогодн1 
• • 

сталося з отІєю активною 1 твор-

чою силою, а інші - навпаки . І 

ЯКІІІО журнал зможе в комусь роз

будити ці сили, збудити цікавість , 

то наше завдання буде виконане. 

Я вважаю: немає людей, нездат

них сприймати мистецтво кіно. А 
• 

наскшьки точно ми зможемо го-
• 

ворити - це залежить вщ нашого 
• • • • • 

вмІння , вш нашо1 переконаностІ. 

Лариса Брюховецька. Надзви

чайно вагому роль у цьому кому

нікативному зв' язку відіграють ак
тори. Тарас Денисенко - один із 

• 

тих , хто сьогодн І активно 
• 

знІмається, створив , зокрема , 

цікавий образ у фільмі ''Заручи

ни" за Винниченком із серіалу 
"Острів любові" . 

Тарас Денисенко . Ситуація з 

українськими акторами подібна 
.... . . . . 

до ситуацu укра1нсько1 культури 

загалом . Так вийшло, що я пра
цюю за фахом. Поки що . І ще , 

• • • 
можливо, декшька акторtв рtзно-

го віку працюють за фахом . А 

більшість перебуває на межі, яка 

вже за межею. І український кіне
матограф уже за межею. І в жур

налу "Кіно-Театр" цілком ймовір

на така перспектива - стати не

затребуваним. Я не теоретик, я 

вже перестав думати над глобаль

ними проблемами , тому що від 

них робиться моторошно, вони 



• • 

• 
ЯКИМОСЬ страПІНИМ ЧИНОМ ДОТИЧНІ 

•• • 
ДО ТВОЄ! душ1. 

Все, що туr казали про пробле
ми кінематографа, діалогу творців 

фільмів з глядачем, - все правшrь
но. Все , що казали про зацікав

леність - не матеріальну, а вик
лючно душі, яка спонукає людей 

працювати в кінематографі, те

атрі, мистецтвознавстві, - з цим 
можна цілком погодитись. Треба 
тільки усвідомити, що той украї

нський кінематограф, який існує 

зараз і який існував раніше, він, 
· може, і не потрібний. Ми на

стільки зденаціоналізовані, що 
перестали бути українцями, росі

янами, перестали бути навіть 

"совєцкім народом". У нас немає 

ніяких естетичних nотреб . Тут 
казали, що людина перестала буги 

активним ~асником діалогу "ми
стецтво - глядач''. Та глядач на

стільки голодний, що хоче, аби 
його хтось нагодував. Оті, там, за 

океаном, його і годують: хочете 
так, хочете - інак, боком, спиною, 

• • 

В КОСМОСІ , ПЩ ЗеМЛеЮ , У ВОДНОму 

світі . Як завгодно. Розумієте, це 

велика проблема і вирішити їі nід 
• •• 

час UlЄI розмови неможливо. 

Лариса Брюховецька. Але ж, 

Тарасе, всі розуміють, що украї

нський кінематограф - не конку
рент американському. То що, че

рез це визнати власну поразку, чи, 

не дай Боже, неспроможність у 

цій галузі? Кіно інших країн та
кож не конкурент, тим не мен

ше, є і французьке, і німецьке, й 

італійське. Українське кіно в кра

щих зразках має вироблену есте
тику, має надбання, які стали над

баннями світовими. Хочу засте

регrи: слово "кіно" має подвійне 
• 

значення - кrno як товар, як ма-
• • 

сова культура 1 юно як вид мис-

тецтва. І саме в галузі мистецтва 
укра~нське кіно має багаж, від 

якого можна відштовхнуrися і ру
хатися далі. Втім, ви маєте влас-

• 

ну точку зору І, очевидно, знаєте, 

яким в недалекому майбутньом-у 

буде кіно? ' 

Тарас Денисенко~ Поrоджуюеь 
зі словами Олега Бійми, що зараз 

в українському кіно накопичУєть

ся критична маса. Мені здається, 
що повинен бути вибух, бо далі 
вже так погано бути не може, 

просто, людина цього може не 

витримати. І не тільки в мис
теuтві, а взагалі, в житrі. Ось тому 

• • 
Я 1 ОПТИМІСТ. 

Нещо.лавно пройшов з'їзд 
Спілки кінематографіс11ів Украї
ни і туди надійшла uіка}3а теле
грама з Москв~, від наших росій
ських колег. Вітаючи з'їзд, вони 
наІ:ІИсалrи: ви займаєrесь прий:нят-

· тям закону npo кіно. А в нас та
кий закон уже прийняли, хоча 
треба сказати, що все це марно. 
Нічого не виконується. 
(Сміється). Є закон - нема зако
ну. Очеви.nно, причина не в лло-

• • 
ЩИНІ законодавства, не в rтощин1 

• 

фінансовій. 

Лариса Брюховецька. Правова 
держава за один де:н:ь не виникає. 

Валерія Семенюк. Я також була 
на з'їзді й, за моїми спостережен
Н$ІМИ, кінематографісти в.же пе
рестаnи сподіватися на "доброго 

царя" чи ще кого. Зрозу-міли, що 
держава їх не в змозі фінансувати. 
на сто відсотків. Допомога дер-

. жави потрібна не тільки матері
альна, а й. моральна. 

Тарас Денисенко. Сnрава не в 
державі. Держава - ue люди. Уряд 

• • • - квmтесенцІЯ наrноrо суспиrьства 
• 

за іНТелектом, мовним складом, 

моральністю . Чекати чогось від 
держави - марна сnрава. Треба ро
бити самим. Всі говорять про кон-

• •• •• 
цепцоо украшсько1 культури на 

сучасному перехіnному етапі. Але 

розробок я не бачив. · 
Лариса Брюховецька. Концеп

ція розвитку українського кіно є 
• • 
1 надрукована в nресІ. 

Тарае Денисенко. Розвитку. Але 

кіно не може розвиватися саме по 

собі , відірване від загальноrо nо
току української культури. Кіно 

· залежне від образотворчого мис

тецтва, музики, літератури, філо

софії, етики, естетики і всього 

іншого. У нас є установи, люди, 
які в них nрацюють. Я розумію, 

• • • • • 
що за ц1 rpoшt , яю 1м платять, 

• 
може, 1 працювати не хочеться, 

більшість - це подвижники. Але 
чогось немає. Сказати - ідеології 
- не звучить, слово обридло. 
Немає якогось стрижня, який би 
всіх нас об'єднував. · 

Олег Бійма. Мені здається, що 
ми сьогодні не виробили націо-

нальної ідеї , яка б стала квінте
сенuією наmого внутрішнього 
бутrя. Має з' явитися митець, чи 

• • • 
КtЛЬКа МИТЦІВ, ЯК1 ЗМОЖУТЬ Ue ВИ-

разити. СьогодІіі ми навіть н~ ус-· 
вШомлюємо, що наближаємося до 
тої риски, яку треба nереступи
ти. Ми постійно будуємо якісь 
мури, иерепони і кажемо, що не 

• 
можемо цього подолати, далІ, 

мовляв, не треба йтИ. Але те, що 
накопичується, вибухне, і тоді ... 
Ue не порожнє філософствуван
ня, не безпідставні ілюзії. Цей 
nроцес триває в мені, в усіх нас. І 

от, коли u~ з нами станеться, буде 

щось вражаюче . 
Лариса Брюховецька. Звичайно, 

треба буrи свідомим власної сили. 
Треба відкидати невпевненість, як 
те, що заважає рухатися вnеред. 

Тарас Денисенко. Коли я казав, 
що, можливо, такий кінематограф . -
І така украmська культура, яка за-

. раз є офіційною, не потрібна на-
• 

шому rлядачев1, то в uьому є ра-
• 

uіональне зерно. А от фільмів, які 
могли б nривернуrи глядача, ніде 

не nобачиш. Така історія, наFІрИІ<
лад, із фільмом Андрія ДонЧИІ<а 

"Кисневий голод". Згадав його не 
• 

тому, що я там знtмався, а тому, 

шо це показово. Фільм було зня
то 1992 року, він оде-ржав призи 
на міжнародийх фе · най

виших рівнів, а в нас його ніхто 
не бачив. Чому згадав про це? 

Мені ось щойно переслали з Ка

нади якийсь черговий диплом за 

роль у цьому фільмі. 

Валерія Семеиюк. А "Ребро 
Адама'~ В'ячеслава Криштофови
ча? Хіба не таку саму долю він 

має? 
Лариса Брюховецька. Не вnер

ше чую від акторів: " Наша 
творчість нікому не nотрібна" . Це 

біда, і пов' язана вона з тим, що у 
нас немає інституЦії, яка б зай

малася рекл-амою наших фільмів, 

дистриб'юцdєю й заодно збирала 
гроші на наступні фільми. Ви, Та
расе, rоворите, що ''Кисневоrо го
лоду" в нас не бачили. Так, але 
цей фільм, як і "Ребро Адама", 

• 
користується усnІХом за кордо-

ном. А яІ< буги з іншими уКраїн
ськими фільмами, яхі не м:али 
змоги демонструватися ні в Ук
раїні, ні за її межами? Потреба в 



дистриб'ютерських структурах 

давно назріла. Як державних, так 

і приватних. Бо ніхто не прийде і 
не скаже: покажіть нам "Кисне

вий голод", "Острів любові" і т .д. 
Потрібні спеціальні зусилля, аби 
проштовхувати фільм до глядача. 

Валерія Семенюк. Сама держа
ва повинна це усвідомлювати. 

Лариса Брюховецька. Нам та
кdж треба вирішувати цю nробле
му - як пробитися до читача. Бо 
всі існуючі структури працюють 

на масову культуру, на ту продук

цію, яка нібито має попит. А хто 
вивчав попит? ~асова культура 
має прпит тому, що альтернатива 

відсутня, немає вибору. Щодо 
• •• •• 

позицн нашо1 держави, то вона 

досі була, м'яко кажучи, не твор
чою. Перечитуючи історію кіно, 

наштовхнулась на слова з приво

ду ситуації в одній із кінематог

рафічних країн (немає значення 
в якій, суrь у тім, що ці слова не-

, 

мов би сказані про нас): "І уряд, 
і ділки, і преса зробили все МQЖ
ливе, щоб привести власну кіне

матографію до катастрофи. Аме

риканuі тільки зібрали плоди цієї . .. . ·-· . 
слtпоt антинаutонально1 полІти-

ки". Згадаймо: наш уряд відірвав 

кінотеатри від кіновиробництва, 
•• 

причому кинувши 1.Х напризволя-

ще, і ці установи майже всі зара

ди власного виживання перепро

філювалися у казино, крамниці й 

таке інше. Ділки, дешево прода

ючи комерційні фільми (які, як 

слушно зауважила Олена Левчен

ко, якісно змінили глядача) ди-
• • 

ректорам КІнотеатрІв, мають з 

цього зиск. Преса, немов по ко-
• 

манд1, кинулась смакувати при-
• •• 

ватне житгя кумирtв масовоt куль-

тури. Все, коло замкнулося. Для 
українського кіно в цьому про

цесі місця не залишилося. Наш 
ринок і наш споживач підкорені 
чужоземним товаром. 

Тарас Денисенко. Або такий 
приклад. Серіал Олега Бійми 

"ОстрЇв любові", знятий на дер

жавні гроші, чомусь показаний по 

телебаченню опівночі, коли люди 

сплять. 

Лариса Брюховецька. Це обур

ливий факт. Серіал - це і є ота 

здорова альтернатива імпортній 

масовій культурі. Його треба по-

, 

казувати в нормальний ефірний 

час. 

Тарас Денисенко. Але ж той час, 
вибачте, вілданий "Династії". 

Лариса Брюховецька. Власне, 
про що ж і мова! Структура УГ-1 

• 
в руках держави 1 вона не допус-

кає фільми власного виробнии
тва, а показує з дня у день чуже 

життя. Ну, скажіть, будь ласка, 
який у uьому сенс? 

Олеr Бійма. В тому, що відбу
вається, є щось і позитивне. Бо 

• 
те, що дІється негативного, рано 

• 
чи ПІзно має спрацювати проти 

себе. Сьогодні ми бачимо на всіх 
каналах українського телебачен 

ня зарубіжні фільми й , на жаль , 
• 

серед них дуже ршко трапляють-

ся фільми високого гатунку . Май

же не бачимо своїх. Але я вва
жаю, що з тим не варто боротися 

- воно само бореться проти себе. 

Оте негативне робить настільки 
• • •• 

сильнІ випади проти укрюнеько-

го глядача, шо викликає у нього 

спротив. Хочеться дивитися щось 

своє. І воно з'явиться. 
• 

Наталя Глінка. Я також споді-
ваюся , шо наш інтелектуальний , 

мистеuький вибух справді відбу

деться і вибух ідентифікації ук

раїнuів відбудеться саме через ми

стеuтво, кінематограф . Ue буде 
чудово. І для uього треба праuю

вати. Погоджуюся з тим . шо нам 
потрібні пріоритети уряду. На 

жаль; мистеuтво не є державним 

пріоритетом. А без державної до-
• 

помоrи воно не зможе Існувати. 

Це очевидно. Як і те , що кіно не 
може реалізуватися без реклами. 

Тому наш журнал має багато зав

дань, одне з яких - реклама на

шого кіно. Але мені здається, що 

"плюс" нашого журналу в тому, 
що н~ його сторінках виступають 

люди незаангажовані, які не бо

яться висловлювати свою думку. 

Не те, що за це буде якесь пока-
• 

рання - ц1 часи вже минули, а 

просто не бояться себе в культур

ному процесі. Казати про укр аї
нське кіно просто необхідно. У 
нас регулярно з'являються статті 

•• • 
про укра1нське юно, як про су-

часне, так і про минуле. Втім, 
важко порівнювати кіно минуле і 

сучасне, а ще важче загадувати на 

майбуrнє. Дай Боже, щоб наша 

• 

робота, наші зауваження підніма-
• • 

ли рІвень юно - ue дуже важливо. 

Олег Бійма. " Кіно-Театр" -
дуже адресний , він спрямований 

на читача інтелектуального, підго
товленого. І не можна втрачати 
цей орієнтир. ~ені ще подобаєть

ся , шо на його сторінках друку-
• 

ються молодІ автори , студенти , 

тобто люди , які не те, що незаан

гажовані , а люди , які мають свіжу, 
парадоксальну точ ку зору. Сер

йозно пишуrь про кіно . Ось це і 

є реклама без реклами. 

Тарас Денисенко. Я приєднуюсь 

до uих слів. Ми зараз живемо в 
епоху "Династії" - чудово го 
фільму, де на всіх героїв тільки 

одна пам ' ять , бо вони по черзі їі 
втрачають. Це , до речі. дуже зна-

' 
менно. 

Валерія Семенюк. Перепрошую, 
ви дивитесь цей серіал? 

Тарас Денисенко. Я не дивлю-
• • • 

ся, але вш нього нше не подпи-

ся . Я чую голоси моїх колег, які 
"Династію" озвучують, я вже їх 

. 
терпІти не можу, чесно кажучи , -

вони всюди і весь час . Вибачайте 

за мій тон , але uього вже справді 
занадто багато . Так от, в епоху, 

коли нічого, крім анонсу на "те

летижлень", ніхто не читає, з 'яв
ляється часопис , в якому люди 

нормально говорять про те, що 

болить, - ue вже подія . Не можна 
• 

ж весь час тІЛьки телепрограму на 

тижлень читати , згодьтесь. Ска

жу відверто: те , що пише " Кіно

Театр" про режисерів, акторів , 
про українські фільми - на цьому 
етапі навряд чи буде доступне ши

рокій аудиторії . Але те, що самі 
. . 

творu1 можуть це прочитати 1 

вступити в дискусію ... Є хоч одне 
місце - не в ресторані , не в клубі , 

- де безкоштовно можна по
спілкуватися між собою. Бо ми 

• • 
ВЗаГалІ втраТИЛИ ЦЮ МОЖЛИВІСТЬ 

спілкуватися . А на сторінках журна

лу зустрічаються мищі й кінознавці . 
Брак спілкування страшно по

значається на культурі. Розуміє-
• • •• 

те, всІ течн починалися з того, що 
• 

люди спІЛкувалися - в салон~х, 

скажімо, в квартирах. І викрис
талізовувалась якась ідея, форму

вався новий мист~цький напря

мок. 

18 грудня 1996 року . 
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